

А

*Российская академия наук
Институт государства и права*

ГОСУДАРСТВО И ПРАВО

№ 12 2020 Декабрь

Основан в феврале 1927 г.
Выходит 12 раз в год
ISSN 1026-9452

Выходил под названиями: «Революция права» (1927–1929 гг.)
«Советское государство и революция права» (1930–1931 гг.)
«Советское государство» (1932–1938 гг.)
«Советское государство и право» ISSN 0132-0769 (1939 г. – первая половина 1992 г.)
«Государство и право» ISSN 1026-9452 (вторая половина 1992 г. – по н/в)

*Журнал издается под руководством
Отделения общественных наук РАН*

Главный редактор
М.И. Клеандров,
член-корреспондент РАН,
доктор юридических наук, профессор

Редакционный совет:

А.Н. Савенков, чл.-корр. РАН (*председатель*);
М.В. Баглай, чл.-корр. РАН; А.П. Вершинин, д.ю.н.; В.И. Жуков, академик РАН;
В.Д. Зорькин, д.ю.н. (Санкт-Петербург); А.А. Клишас, д.ю.н.; П.В. Крашенинников, д.ю.н.;
Н.М. Кропачев, чл.-корр. РАН (Санкт-Петербург); А.Г. Лисицын-Светланов, академик РАН;
Е.А. Лукашева, чл.-корр. РАН; Н.А. Макаров, академик РАН;
А.В. Смирнов, академик РАН; Ю.К. Толстой, академик РАН (Санкт-Петербург);
Т.Я. Хабриева, академик РАН; А.Р. Хохлов, академик РАН

Редакционная коллегия:

А.И. Абдуллин, д.ю.н. (Казань); С.А. Авакьян, д.ю.н.; Г.Г. Арутюнян, д.ю.н. (Армения);
Вильфрид Бергманн, д.ю.н. (Германия); Окко Берендс, д.ю.н. (Германия); Н.А. Богданова, д.ю.н.;
М.М. Бринчук, д.ю.н.; Бернд Визер, д.ю.н. (Австрия); А.Н. Вылегжанин, д.ю.н.; Е.Ю. Грачева, д.ю.н.;
А.А. Гришковец, д.ю.н.; Е.П. Губин, д.ю.н.; В.Н. Гуцуляк, д.ю.н.; Ульрика Дэви, д-р права (Германия);
Ван Джихуа, д.ю.н. (КНР); А.Г. Диденко, д.ю.н. (Казахстан); В.В. Дорошков, д.ю.н.; И.В. Ершова, д.ю.н.;
В.Н. Жуков, д.ю.н., д.ф.н.; С.С. Занковский, д.ю.н.; С.В. Запольский, д.ю.н.; В.С. Каменков, д.ю.н. (Беларусь);
Кристина Карзай, д.ю.н. (Венгрия); М.И. Клеандров, чл.-корр. РАН (*главный редактор*);
Н.В. Кроткова, к.ю.н. (*заместитель главного редактора*); Куан Цзэнцзюнь, д.ю.н. (КНР);
Лю Хунянь, д.ю.н. (КНР); А.В. Малько, д.ю.н. (Саратов); И.М. Мацкевич, д.ю.н.; Е.И. Носырева, д.ю.н. (Воронеж);
Пламен А. Панайотов, д.ю.н. (Болгария); Т.А. Полякова, д.ю.н.; И.М. Рагимов, д.ю.н. (Азербайджан);
Р.Н. Салиева, д.ю.н. (Казань); Л.В. Санникова, д.ю.н., проф. РАН; Паола Северино, д.ю.н. (Италия);
Г.С. Скачкова, д.ю.н.; Ю.Н. Стариков, д.ю.н. (Воронеж); Янаки Б. Стоилов, д-р права (Болгария);
А.А. Тедеев, д.ю.н.; А.П. Фоков, д.ю.н.; Уве Хеллманн, д-р права (Германия); В.М. Шерстюк, д.ю.н.;
Б.С. Эбзеев, д.ю.н.; В.В. Ярков, д.ю.н. (Екатеринбург)

Адрес редакции: 119019 Москва, ул. Знаменка, 10
тел.: +7 (495) 691-87-34
e-mail: gospravo@igpran.ru;
<http://gospravo-journal.ru/>

Москва

© Российская академия наук, 2020
© Институт государства и права РАН, 2020
© Составление. Редакция журнала
«Государство и право», 2020

Ä

*Russian Academy of Sciences
Institute of State and Law*

STATE AND LAW

№ 12 2020 December

Published since February 1927
Monthly Publication (12 Times a Year)
ISSN 1026-9452

Formerly known as: “Revolution of the Law” (Revolutsiya prava) (1927–1929)
“Soviet State and the Revolution of the Law” (Sovetskoe gosudarstvo i revolyutsiya prava) (1930–1931)
“Soviet State” (Sovetskoe gosudarstvo) (1932–1938)
“Soviet State and Law” (Sovetskoe gosudarstvo i pravo) ISSN 0132-0769 (1939 – mid-1992)
“State and Law” (Gosudarstvo i pravo) ISSN 1026-9452 (mid-1992 – present)

*The Journal is published under supervisi,
on of the Department of social Sciences of the RAS*

Editor-in-Chief
M.I. Kleandrov,
Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences,
Doctor of Law, Professor

Editorial Council:

A.N. Savenkov, Corresponding Member of the RAS (*Chairman*);
M.V. Baglay, Corresponding Member of the RAS; A.P. Vershinin, Doctor of Law;
V.I. Zhukov, Academician of the RAS; V.D. Zorkin, Doctor of Law (St. Petersburg); A.A. Klishas, Doctor of Law;
P.V. Krasheninnikov, Doctor of Law; N.M. Kropachev, Corresponding Member of the RAS (St. Petersburg);
A.G. Lisitsyn-Svetlanov, Academician of the RAS; E.A. Lukasheva, Corresponding Member of the RAS;
N.A. Makarov, Academician of the RAS; A.V. Smirnov, Academician of the RAS;
Yu. K. Tolstoy, Academician of the RAS (St. Petersburg);
T. Ya. Khabrieva, Academician of the RAS; A.R. Khokhlov, Academician of the RAS

Editorial Board:

A.I. Abdullin, Doctor of Law (Kazan); S.A. Avakyan, Doctor of Law; G.G. Arutyunyan, Doctor of Law (Armenia);
Wilfried Bergmann, Doctor of Law (Germany); Okko Behrends, Doctor of Law (Germany); N.A. Bogdanova, Doctor of Law;
M.M. Brinchuk, Doctor of Law; Bernd Wieser, Doctor of Law (Austria); A.N. Vylegzhanin, Doctor of Law;
E. Yu. Gracheva, Doctor of Law; A.A. Grishkovets, Doctor of Law; E.P. Gubin, Doctor of Law; V.N. Gutsulyak, Doctor of Law;
Ulrike Davy, Doctor of Law (Germany); Wang Jihua, Doctor of Law (China); A.G. Didenko, Doctor of Law (Kazakhstan);
V.V. Doroshkov, Doctor of Law; I.V. Ershova, Doctor of Law; V.N. Zhukov, Doctor of Law, Dsc in Philosophy;
S.S. Zankovsky, Doctor of Law; S.V. Zapolsky, Doctor of Law; V.S. Kamenkov, Doctor of Law (Belarus);
Krisztina Karsai, Doctor of Law (Hungary); M.I. Kleandrov, Corresponding Member of the RAS (*Editor-in-Chief*);
N.V. Krotkova, PhD in Law (*Vice-Editor-in-Chief*); Kuang Zengjun, Doctor of Law (China);
Liu Hongyan, Doctor of Law (China); A.V. Mal'ko, Doctor of Law (Saratov); I.M. Matskevich, Doctor of Law;
E.I. Nosyreva (Voronezh); Plamen A. Panayotov, Doctor of Law (Bulgaria); T.A. Polyakova, Doctor of Law;
I.M. Ragimov, Doctor of Law (Azerbaijan); R.N. Salieva, Doctor of Law (Kazan);
L.V. Sannikova, Doctor of Law, Professor of the RAS; Paola Severino, Doctor of Law (Italy); G.S. Skachkova, Doctor of Law;
Yu. N. Starilov, Doctor of Law (Voronezh); Yanaki B. Stoilov, Doctor of Law (Bulgaria); A.A. Tedeev, Doctor of Law;
A.P. Fokov, Doctor of Law; Uwe Hellmann, Doctor of Law (Germany); V.M. Sherstyuk, Doctor of Law;
B.S. Ebzeev, Doctor of Law; V.V. Yarkov, Doctor of Law

Address: 10 Znamenka street, 119019 Moscow, Russian Federation
tel.: +7 (495) 691-87-34
e-mail: gospravo@igpran.ru
<http://gospravo-journal.ru/>

Moscow

© Russian Academy of Sciences, 2020
© Institute of State and Law of the RAS, 2020
© Editorial Board of “State and Law”, 2020

СОДЕРЖАНИЕ

Номер 12, 2020

Конституционное право граждан на внесение изменений в Конституцию Российской Федерации

Г.Н. Чеботарев

7

К 95-ЛЕТИЮ ИНСТИТУТА ГОСУДАРСТВА И ПРАВА РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

Вклад ученых Института государства и права в разработку норм уголовного права и других отраслей юридической науки в годы Великой Отечественной войны

В.И. Жуков

16

ФИЛОСОФИЯ ПРАВА

От «методологического эссенциализма» к тоталитаризму: неоконченный спор Карла Поппера с Платоном

Этика и политика Платона

В.Н. Жуков

25

О предметной и методологической специфике философии права и новизне неклассического правопонимания: в продолжение диалога

О.В. Мартышин

35

К проблеме предмета отражения правосознания и его структуры

В.В. Кожевников

45

ГОСУДАРСТВО И ЦЕРКОВЬ

Бог в Конституции России: новые смыслы и акценты (О некоторых изменениях в Конституции РФ, одобренных в ходе общероссийского голосования 1 июля 2020 г.)

А.М. Осавелюк

57

Современное состояние судебной системы Русской Православной Церкви

Ю.И. Сафоклов

66

СУД, ПРОКУРАТУРА, АДВОКАТУРА

Позиции Пленума Верховного Суда РФ по вопросам назначения наказания и исполнения приговора: анализ ряда положений

П.А. Скобликов

76

СРАВНИТЕЛЬНОЕ ПРАВОВЕДЕНИЕ

Кредитный договор в странах ЕАЭС (сравнительно-правовой анализ) (Окончание)

Р.Ж. Баишев

85

ДИСКУССИИ И ОБСУЖДЕНИЯ

О некоторых итогах и перспективах конституционно-правового развития современной России: к 30-летию со дня выхода в свет эссе А.И. Солженицына «Как нам обустроить Россию? Посильные соображения»

Н.М. Добрынин

93

Современная диалектика государства и нравственности

С.Н. Бабурин. Нравственное государство. Русский взгляд на ценности конституционализма

И.М. Рагимов

106

Правовое регулирование: понятие и формы <i>И.П. Кожокаръ</i>	112
---	-----

ХОЗЯЙСТВО, ТРУД, ПРАВО

Правовые договоры в системе форм российского трудового права <i>Н.А. Филипцова</i>	128
---	-----

УКРЕПЛЕНИЕ ЗАКОННОСТИ И БОРЬБА С ПРЕСТУПНОСТЬЮ

Уголовно-правовая политика по предупреждению преступлений в сфере экономической деятельности посредством регламентации неправомерных уголовно-правовых деяний <i>Д.А. Гарбатович</i>	137
---	-----

СТРАНИЦЫ ИСТОРИИ

Финансово-правовые преобразования в XIX столетии Финансовые реформы Александра I и «План финансов» М.М. Сперанского <i>К.С. Бельский</i>	146
--	-----

НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

Особенности проявления связи безусловного и условного в правоприменении <i>Г.Н. Уткин</i>	156
Митинги онлайн: каков правовой режим их организации и проведения? <i>С.В. Симонова</i>	160
Миграционная безопасность в Российской Федерации (административно-правовой аспект) <i>А.В. Степанов</i>	165

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Научное творчество Г.В.Ф. Гегеля и перспективы развития современной философии права: к 250-летию со дня рождения Г.В.Ф. Гегеля и 200-летию его «Философии права» <i>Н.В. Кроткова</i>	172
--	-----

IN MEMORY

Выдающийся казахстанский правовед (Памяти академика Национальной академии наук Республики Казахстан С.С. Сартаева) <i>К.С. Мауленов</i>	187
--	-----

Авторский указатель за 2020 год	194
--	-----

CONTENTS

Number 12, 2020

Constitutional right of citizens to initiate amendments to the Constitution of the Russian Federation <i>G.N. Chebotarev</i>	7
---	---

TO THE 95TH ANNIVERSARY OF THE INSTITUTE OF STATE AND LAW OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES

Contribution of Institute of State and Law scientists to the development of Criminal Law and other branches of legal science during the Great Patriotic War <i>V.I. Zhukov</i>	16
---	----

PHILOSOPHY OF LAW

From “methodological essentialism” to totalitarianism: unfinished dispute Karl Popper with Platon Ethics and politics of Platon <i>V.N. Zhukov</i>	25
On the subject and methodological specifics of the Philosophy of Law and the novelty of non-classical legal understanding: in continuation of the dialogue <i>O.V. Martyshin</i>	35
To the problem of the subject of reflection of justice and its structure <i>V.V. Kozhevnikov</i>	45

THE STATE AND THE CHURCH

God in the Russian Constitution: new meanings and accents (On some changes in the Constitution of the Russian Federation approved during the All-Russian vote on July 1, 2020) <i>A.M. Osavelyuk</i>	57
Current state of the judicial system of the Russian Orthodox Church <i>Yu. I. Safoklov</i>	66

COURT, PROCURATOR’S OFFICE, THE BAR

Positions of the Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation on sentencing and execution: analysis of a number of provisions <i>P.A. Skoblikov</i>	76
---	----

COMPARATIVE LAW

Loan agreement in EAEU member states (comparative legal analysis) (The end) <i>R. Zh. Baishev</i>	85
--	----

DISCUSSIONS AND DEBATES

Some results and perspectives of the constitutional legal development of the modern Russia: to the 30th anniversary of essay “How could we make Russia fit? Feasible considerations” by A.I. Solzhenitsyn <i>N.M. Dobrynin</i>	93
Modern dialectics of the state and morality S.N. Baburin. The moral state. Russian view on the values of constitutionalism <i>I.M. Ragimov</i>	106

Legal regulation: concept and forms <i>I.P. Kozhokar</i>	112
---	-----

ECONOMY, LABOR, LAW

Legal contracts in the system of forms of Russian Labor Law <i>N.A. Filiptsova</i>	128
---	-----

STRENGTHENING OF LEGALITY AND STRUGGLE WITH CRIMINALITY

Criminal law policy for the prevention of crimes in the sphere of economic activity through the regulation of non-criminal criminal acts <i>D.A. Garbatovich</i>	137
---	-----

PAGES OF HISTORY

Financial and legal transformations in the XIX century Alexander I's financial reforms and M.M. Speransky's "Plan of Finance" <i>K.S. Belsky</i>	146
--	-----

SCIENTIFIC REPORTS

Peculiarities of connection of unconditional and conditional law enforcement <i>G.N. Utkin</i>	156
Rallies online: what is the legal regime their of organization and conduct? <i>S.V. Simonova</i>	160
Migratory security in the Russian Federation (administrative and legal aspect) <i>A.V. Stepanov</i>	165

SCIENTIFIC LIFE

Scientific creativity of G.V.F. Hegel and prospects development of modern Philosophy of Law: to the 250th anniversary of the birth of G.V.F. Hegel and the 200th anniversary of his "Philosophy of Law" <i>N.V. Krotkova</i>	172
---	-----

IN MEMORY

Outstanding Kazakh lawyer (In memory of the academician of the National Academy of Sciences Republic of Kazakhstan Sultan S. Sartayev) <i>K.S. Maulenov</i>	187
--	-----

The author index for 2020	194
----------------------------------	-----
